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TOPLANTININ AMACI VE KONUSU 
İBB Şehir Planlama Müdürlüğü tarafından 1/5000 ölçekli Adalar Koruma Amaçlı Nazım İmar Planı 
çalışmalarına kapsamında geliştirilen katılımcı planlama yaklaşımının detayları ve etkin katılım 
sürecinin yol haritasının tartışılması amacıyla gerçekleştirilen forum, İstanbul Kent Konseyi Başkanı 
Tülin Hadi ve Genel Sekreteri Rasim Şişman, Adalar Kent Konseyi Başkanı İskender Özturanlı, Adalar 
Kent Konseyi üyeleri, Adalar Belediyesi’nden katılımcılar ve Adalıların katılımıyla gerçekleştirilmiştir. 
Toplam katılımcı sayısı 63’tür. 

TOPLANTIDA ÖNE ÇIKAN BAŞLIKLAR 
Öncelikle,  Adalar Kent Konseyi Başkanı İskender Özturanlı bir giriş konuşması gerçekleştirmiştir. 
Ardından, İstanbul Kent Konseyi Başkanı Tülin Hadi katılım konusuna vurgu yaparak katılımın 
meşakkatli ve emek isteyen bir süreç olduğundan bahsetmiştir.  

İstanbul Büyükşehir Belediyesi Şehir Planlama Şube Müdürü Fatih Doğan, Adalar ilçesinde yürütülen 
çalışmaların güncel durumu hakkında bilgi vermiş, katılımcı planlama anlayışı doğrultusunda belediye 
genelinde ve müdürlük özelinde kurumsal altyapı hazırlıklarının devam ettiğini belirtmiş ve müdürlük 
bünyesinde kurulan Katılım Koordinatörlüğü birimi aracılığıyla diğer müdürlüklerle eşgüdüm 
oluşturmaya yönelik çalışmaların hızlandırıldığını vurgulamıştır. Ardından Şehir Planlama Müdürlüğü 
Adalar Planlama ekibi ve Katılım ekibi tarafından gelen yeni katılımcıları bilgilendirmek amacıyla geçmiş 
planlama süreci, planın iptal nedenleri ve katılım sürecine ilişkin yol haritası aktarılmıştır.  

Bu kapsamda aşağıdaki konulara değinilmiştir:  

 İstanbul Kent Konseyi’nin, STK’lar ve yerel yönetim arasında bir köprü kurma özelliği göstermek 
istediği vurgulanmıştır.  

 Katılım sürecinin zorluklarına ilişkin deneyimlerin bulunduğundan bahsedilmiştir.  
 Plan süreçlerinin, katılımcı yöntemlerle geliştirilmek istendiğinden ve altyapının bu şekilde 

yapılandırılması gerekliliğinden söz edilmiştir.  
 İBB Şehir Planlama Müdürlüğü’nün web sitesinin de katılımcı bir şekilde yapılandırıldığı 

anlatılmıştır.  
 Bununla birlikte, Adalar’ın acil sorunları için –daha planlı bir şekilde- acil çözümlerin 

üretilmesinin gerekliliğinden bahsedilmiştir.  
 Adalar için  -planın çözümsüz kaldığı noktalarda- sorunları çözümleyebilmek adına bir strateji 

belgesinin üretilmesi gerektiği vurgulanmıştır.  
 Strateji belgesinin, temel problemleri ortaya koyarak probleme yönelik çözümler üretmesi 

açısından önemli olduğu belirtilmiştir.  
 Adalar KANİP iptal sebeplerinin -yoğunluk artırıcı, doğal alanlar üzerinde imar baskısı yaratan, 

motorlu taşıtların kullanılmaması durumu-  göz ardı edilmeden planın yapılabileceğinden 
bahsedilmiştir.  

 Katılımcı plan süreci bağlamında STK’lara gönderilmiş olan anketlerde, Adalar için saptanmış 
olan sorun alanları çerçevesinde oluşturulmuş dokuz temaya yönelik soruların bulunduğu 
belirtilmiştir. Bu temalara yönelik, belirli bir uzlaşı sağlamanın önemli olduğu söylenmiştir. 

 Katılımcı planlama çalışmalarında Ada sakinlerine birebir ulaşabilmek adına Ağustos ayında 
saha etkinliklerinin yapılacağı açıklanmıştır.  



 Dokuz tema altında oluşturulmuş olan çalışma gruplarıyla yapılacak çalışmalarda da 
uzmanların, vatandaşların ve STK’ların bir araya gelmesinin önemli olduğu vurgusu yapılmıştır.  

 Adalar’da sürdürülen katılımcı planlama sürecinde uzlaşılan konuların yanı sıra çatışma 
alanlarının belirlenmesinin de önemli olduğundan bahsedilmiştir. 

Daha sonra soru-cevap kısmına geçilmiştir. Soru-cevap kısmında öne çıkan konular şu şekildedir: 

 Toplantı esnasında, sokak hayvanlarıyla ilgili olarak herhangi bir çalışmanın gündemde olup 
olmadığına dair gelen sorunun ardından, dokuz temamızdan birisi olan “Ekolojik Odaklı 
Planlama” başlığı çerçevesinde bu konunun da ele alınacağı belirtilmiştir.  

 Toplantıda söz alan Ada sakinleri Adalar’da yaşanmakta olan en büyük sorunlardan birinin 
sağlık hizmetlerinin yetersiz oluşu ve sağlık alanlarında yeterli donanımın bulunmayışı 
olduğunu belirtmiş ve bu konuya önem verilmesini vurgulamıştır.    

 Bunun yanı sıra Ada sakinleri tarafından, ulaşım çalıştayında Adalar’ın yaya ulaşımıyla ilgili 
özelliğinin korunacağı, faytonların tamamının kaldırılmayacağı, çalıştayların devam edeceği ve 
Ada sakinlerinin görüşleri olmadan Adalar’da hiçbir işlemin yapılamayacağı konuları üzerinden 
bir mutabakat sağlandığı ancak; bu mutabakata uyulmadığı açıklanmıştır. Ayrıca bu sebepten 
ötürü, İBB’ye karşı bir güven sıkıntısının yaşandığı belirtilmiştir. Adalar’dan elde edilen verilerin 
mutlaka katılımcı sürecin içerisine katılması gerektiği vurgulanmıştır.  

 İBB Şehir Planlama Müdürlüğü tarafından yapılan açıklamada, katılım sürecinin meşakkatli bir 
yapısının olduğu ve plan sürecinin de uzun bir süreç olduğu belirtilmiştir. Bununla birlikte, 
Ulaşım Planlama Müdürlüğünün acil bir zorunluluktan kaynaklı olarak bir ulaşım süreci 
tasarladığı açıklanmıştır. Daha öncesinde katılımcı süreç paralelinde hazırlanmış bir Kentsel 
Tasarım Rehberinin olmamasından ötürü Adalar’daki ulaşım akslarının/yolların tasarımının da 
Adalar’a özgü bir şekilde yapılamadığı aktarılmıştır.  

 Ada sakinleri tarafından, Adalar için hazırlanacak olan strateji belgesinin Adalıların nasıl bir 
yaşam alanı istediği çerçevesinde olması açısından önemli olduğuna değinilmiştir. Bu 
bağlamda, yapılacak olan sokak etkinliklerinden, verecekleri raporlara kadar her şeyin esasında 
katılımcı bir nitelik taşıdığı belirtilmiştir. İdari birimler tarafından “itfaiye, ulaşım, hastane” gibi 
acil ihtiyaçların ele alınmasının da önem arz ettiği söylenmiştir. 

  Adalar’ın Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından özel çevre koruma alanı ilan edilmesi gibi 
konuların da gündemde olduğu ve öylesi bir durumda yerel demokrasinin zayıflayacağından ve 
yönetimlerin söz hakkının ortadan kalkacağından bahsedilmiştir. 

 Adalar’daki katılımcı planlama sürecine dair tartışmalar devam ederken bir Ada sakini 
tarafından, Adalar’ın sadece Ada halkına değil, tüm dünyaya ait bir kültürel miras olmasından 
dolayı bu alanda herkesin her isteğinin gerçekleştirilemeyeceği üzerine görüş bildirilmiştir.  

 Ayrıca, seçim vaadi olarak da Adalar’ın bir sanat ve turizm merkezi şeklinde sunulduğu 
belirtilmiştir. Bu bağlamda, İBB Şehir Planlama Müdürlüğü temsilcilerine Adalar’da kültür – 
sanat çalışmaları noktasındaki öngörüler sorulmuştur.  

 Buna karşılık olarak İBB Şehir Planlama Müdürlüğü tarafından, Adalar’da aşılmaması gereken 
bir takım kırmızı çizgilerin olduğu belirtilmiştir. Bu bağlamda, Adalar’da turizmin niteliğinin 
geliştirilmesi istendiği ancak; bunu yaparken Adalar’ın özgün kimliğinin korunacağı, hem 
kültürün hem de turizmin var olabileceği, sürdürülebilir bir turizm yaklaşımının benimsendiği 
aktarılmıştır.  

 Düzenlenecek toplantıların tüm adalarda duyurulması ve diğer Adalara da ulaşılması 
gerektiğini belirten Ada sakinine, yapılacak çalışmalarla ilgili olarak her adada etkinlikler 
düzenleneceği söylenmiştir. Bu etkinliklerin, İBB Şehir Planlama Müdürlüğünün internet 
sitesinde de duyurulacağı belirtilmiştir.  



 Toplantının devamında, bir Ada sakininin, içinde bulunulan toplantının ve katılımcı plan yapım 
sürecinin hangi belediye meclis kararıyla ortaya çıktığını sorması üzerine, plan süreçlerinin 
5216 sayılı kanun doğrultusunda yürütüldüğü ve herhangi bir belediye meclis kararına ihtiyaç 
bulunmadığı açıklanmıştır.  

 Daha sonra, Adalar’ın Atları Platformu isimli sivil inisiyatifin temsilcisi tarafından İBB’nin birçok 
birimiyle konuşulduğu ancak; İBB tarafından kaç tane atın satın alındığına dair kendilerine 
herhangi bir bilginin verilmediği belirtilmiştir. En az 500 tane atın Adalar’dan gönderildiğini 
belirten platform temsilcisi ayrıca, bir ayda yaklaşık 100 civarında at ölümünün olduğu 
konusunda bilgi aldıklarını dile getirmiştir. Bununla birlikte, atların ölmesinden ve Adalar’da bir 
at veterinerinin bulunmamasından rahatsızlık duyulduğu da açıklanmıştır. Yine, faytonların 
kaldırılması kararının Adalar halkının kararı olarak kamuoyuna lanse edilmesinin de rahatsızlık 
yarattığından bahsedilmiştir.  

 Konuşmanın devamında, Heybeliada ve Burgazada’da, Büyükada’da olduğu gibi atlarla ilgili 
herhangi bir sorun bulunmadığı belirtilmiştir. Bu nedenle, inisiyatif tarafından bu adalardaki 
atların, Büyükada’ya götürülerek kapatılmasına karşı çıkıldığı ancak; atların Büyükada’da 
kapatıldıkları ve burada öldüklerinden söz edilmiştir. Atlar için ahırlar ve parklar yapılabileceği 
öneri olarak dile getirilmiştir. Bu konuya ilişkin olarak İstanbul Kent Konseyi Başkanı tarafından, 
atlar konusunun Konsey toplantılarında yeniden değerlendirilmeye başlandığı ve inisiyatif 
temsilcisinin de bu toplantılara katılmasının faydalı olabileceği belirtilmiştir. 

 Ayrıca, kalabalık ortamın da Adalar için sorun yarattığı, herhangi bir acil durumda buradaki 
kalabalığı tahliye etmenin imkânsızlaşacağı endişesi aktarılmıştır. Bu nedenle, 
yönetilemeyecek bir kalabalığın buraya girişinin engellenmesi gerektiği ve sürdürülebilir 
turizmin bu anlamda önemli olduğu savunulmuştur. Bunun yanı sıra, pandemi sürecinde 
kurallara uymayarak maskesiz gezenlere karşı yaptırım uygulanamadığı, uyarılara aldırış 
etmeyenlerin şikâyet edilebileceği, yaptırım uygulayabilecek bir merciinin olmayışının da 
Adalar için sıkıntı yarattığı belirtilmiştir.  

 Bunun üzerine, İBB Şehir Planlama Müdürlüğü tarafından faytonun ana çatışma konularından 
biri olduğu söylenmiştir. Faytonu isteyen ve istemeyen Ada dışından kişi ve grupların da dâhil 
olduğu bir tartışmanın bulunduğu dile getirilmiştir.  

 Ardından, Dünya Mirası Adalar Girişimi temsilcisi tarafından imar planı yapım süreciyle ilgili 
görüşler sunulmuştur. İmar planı yapım sürecinin farklı çıkarlar ve perspektiflerin çatıştığı bir 
süreç olduğu belirtilmiştir. Bu nedenle, Adalar’ın kültürel ve doğal mirasının korunmasının 
öncelikli olması gerektiği ve bu doğrultuda, Adalıların desteğini almanın önemli olduğu 
açıklanmıştır.  

 Bu açıklamanın ardından, İBB Şehir Planlama Müdürlüğünün tüm Adalıların erişimi için bütün 
kanallarını mümkün olduğunca açık tuttuğu söylenmiştir.  

 Daha sonra söz alan başka bir Ada sakini süreçle ilgili görüşlerini sunmuştur. Ada sakini 
tarafından, gerçekleştirilmekte olan katılımcı plan sürecinin çok kıymetli bir çalışma olduğu 
ancak belediyenin siyasi bir alan olmasından ötürü Adalıların kaygılarının bulunduğu dile 
getirilmiştir. Ada halkının çok kıymetli bir alanının olduğu ve birtakım değer yargılarının var 
olduğu aktarılmıştır. Bu nedenle, sürecin şeffaf bir şekilde işlemesini talep ettikleri 
belirtilmiştir. Bu noktada, toplantılarda çıkan sonuçların dikkate alınmayacağı ve belediyelerin 
kararları buradaki tartışmalardan bağımsız olarak verebileceği konusundaki çekinceler 
nedeniyle bu toplantıya katılmayıp protesto edenler olduğu belirtilmiştir. Bu nedenle, öncelikle 
şikâyetlerin ve güven sorununun aşılması gerektiği belirtilmiştir.  

 Bunun üzerine Şehir Planlama Müdürlüğü tarafından, plan yapım süreçlerinde şeffaflığın ana 
ilke olarak belirlendiği ve bu bağlamda, yapılan toplantı raporunun da müdürlüğün internet 



sitesinde yayınlanarak bütün Adalılara duyurulacağı açıklanmıştır. Gerçekleştirilecek olan 
bütün sürecin de aynı şekilde devam edeceği belirtilmiştir.  

 Daha sonra, salgın süreci öncesinde yapılan toplantılar ve oluşturulan çalışma grupları 
hatırlatılmıştır. Bu noktada, çalışmaların pandemi sebebiyle durdurulduğu ancak; sürecin 
pandemi şartları altında internet altyapısı üzerinden de devam ettirilebileceğinden 
bahsedilmiştir. Bu noktada, yılsonuna kadar bitirileceği söylenen 1/5000 planın geciktirildiği 
belirtilmiştir.  

 Müdürlük tarafından, pandemi boyunca sürecin internet altyapısı üzerinden çalışma 
gruplarıyla devam ettirilmesinin düşünüldüğü ancak bu durumun, Adalar halkının geneline 
ulaşma konusunda yetersiz kalacağından endişe edildiği açıklanmıştır. Çalışma gruplarında tüm 
Adalıların sorunlarının ve ihtiyaçlarının dikkate alınmasının ve tüm konulara değinilmesinin 
önemli olduğu vurgulanmıştır.  Planlama sürecinin sadece sivil toplum temsilcileri ile değil, 
bütün Adalılarla birlikte tasarlanmasının önemsenmesinden dolayı Adalar’da kurulacak olan 
katılım masalarının ve sahada gerçekleştirilecek etkinliklerin öncelikler arasında olduğu 
anlatılmıştır.  

 Bunun yanı sıra, Adalar için bir yönetim planına, tüm tarafların uzlaştığı bir stratejik belgeye 
ihtiyaç olduğu açıklanmıştır ve 2021 Mart ayı içerisinde Adalar’la ilgili sürecin 
tamamlanmasının planlandığı belirtilmiştir.  

 Adalar için başlanmış olan bu sürecin sonuçlanmasının önemli olduğunun vurgulandığı 
toplantıda Adalılar, Adalar belediye meclisi üyelerinin toplantıda olmamasıyla ilgili şikayetlerini 
de dile getirmişlerdir. Bununla birlikte, plan – proje süreçlerine dair birçok çalıştayın 
düzenlendiği ancak; sonuç elde edilmediğinden bahsedilmiştir. Bununla birlikte, Büyükada 
Yılmaztürk Cad. paralelindeki halka açık kıyı alanının mazot sebebiyle kirlenmesi sebebiyle 
verilen dilekçelere herhangi bir cevap gönderilmemesinin yanı sıra bu alanın 
temizlenmemesiyle ilgili şikâyetler dile getirilmiştir. Yine, kıyıların kirletilmesinde spor 
kulüplerinin de etkisinin olduğu belirtilmiştir.  

 Akabinde, Müdürlük tarafından, bahsedilen konuların turizm eylem planıyla ilgili olduğu 
açıklanmıştır. Plan sürecinin tamamlanmasının ardından, eylem planlarının da yapılacağı 
aktarılmıştır. Bununla birlikte, Adalar’da bir enstitü kurularak süreçlerin bu enstitü üzerinden 
ilerletilmesinin düşünüldüğü anlatılmıştır.  

 Toplantı sırasında dile getirilen bir diğer talep de Cemevi’nin, planlarda kültürel tesis olarak 
değil; ibadethane olarak gösterilmesi gerektiği yönünde olmuştur.  

 Toplantı boyunca süregelen fikir alışverişlerinin, Adalıların sorunlarının çözümlenmesinin 
önemsendiğini ortaya koyduğunu belirten İstanbul Kent Konseyi Başkanı, katılım süreci, 
entelektüel anlamda kendine yatırım yapmış olan Adalar halkı ile gerçekleştirilemezse hiç bir 
yerde gerçekleştirilemeyeceğinden bahsetmiştir. Bu doğrultuda, Adalar’daki katılımcı 
planlama sürecinde yol alabilmek için 1/5000 planı önceleyen bir yöntemin belirlenmesi 
gerektiği belirtilmiştir.  

 Hem İBB üst yönetiminin hem de Şehir Planlama Müdürlüğünün imkânlar elverdiğince halkı 
önceleyen bir yaklaşım içerisinde oldukları belirtilmiştir.  

 

 

 

 


